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Sak 128/04  Godkjenning av innkalling og sakskart  
 
Arkivsak: 200400358 
Arkivkode: 027.2 
Saksbehandler: Vibeke Fjelltun Nilsen 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Arbeidsutvalget 01.11.04 128/04  
 
GODKJENNING AV INNKALLING OG SAKSKART  
 
 

Sak 129/04  Godkjenning av AU protokoll 27.09.2004  
 
Arkivsak: 200400358 
Arkivkode: 027.2 
Saksbehandler: Vibeke Fjelltun Nilsen 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Arbeidsutvalget 01.11.04 129/04  
 
GODKJENNING AV AU PROTOKOLL 27.09.2004  
 
 
 

Sak 130/04  Informasjons fra administrasjonen  
 
Arkivsak: 200400358 
Arkivkode: 027.2 
Saksbehandler: Vibeke Fjelltun Nilsen 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Arbeidsutvalget 01.11.04 130/04  
 
INFORMASJONS FRA ADMINISTRASJONEN  
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Sak 131/04  Månedsrapport økonomi og tjenesteproduksjon pr 
september 2004  
 
Arkivsak: 200400359 
Arkivkode: 120.2 
Saksbehandler: Gunnar Wedde 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Arbeidsutvalget 01.11.04 131/04  
Bydelsutvalget 15.11.04 136/04  
 
MÅNEDSRAPPORT ØKONOMI OG TJENESTEPRODUKSJON PR SEPTEMBER 
2004  
 
Bakgrunn: 
 
Vedlagt følger månedsrapport økonomi og tjenesteproduksjon pr september 2004 
 
Saksframstilling: 
 
  
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Månedsrapport økonomi og tjenesteproduksjon pr september 2004 tas til orientering  
 
 
 
Tove Stien / s       Håkon Kleven / s 
bydelsdirektør       avd. sjef økonomi og plan 
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Sak 132/04  Abildsø barnehage - nye barnehageplasser, endring av 
stilling  
 
Arkivsak: 200400700 
Arkivkode: 323.2 
Saksbehandler: Torunn Nyrnes 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Arbeidsutvalget 01.11.04 132/04  
Oppvekstkomite 08.11.04 60/04  
Bydelsutvalget 15.11.04 137/04  
 
ABILDSØ BARNEHAGE - NYE BARNEHAGEPLASSER, ENDRING AV STILLING  
 
Bakgrunn: 
Abildsø barnehage er en liten barnehage med opprinnelig plass til 14 barn, hvorav 4 av barna er 
under tre år.  
I Bydelsutvalget møte 13.09.2004, sak100/04, Barnehager – full behovsdekning, ble det vedtatt 
å øke barnetallet i Abildsø barnehage med 4 plasser for barn 3-5 år. Samtidig ble det opprettet 
en 80 % assistentstilling. Denne økningen ville gi plass til 18 barn ved Abildsø barnehage, 
hvorav 4 av barna er under 3 år. 
 
Saksframstilling: 
Etter en nærmere vurdering fra barnehagens side, ser de muligheten til å øke barnetallet med 
ytterligere to plasser for barn over 3 år. Sammen med tidligere vedtak om økt barnetall vil dette 
utløse behov for en større personal- og pedagogressurs enn det barnehagen har i dag. For å 
ivareta dette kravet, foreslås det at 80 % nyopprettet stilling som assistent økes og gjøres om til 
50 % stilling som førskolelærer og 50 % stilling som assistent. Økte kostnader vil dekkes opp 
av de merinntektene som to nye barnehageplasser gir, og vil ikke gi økte utgifter for bydelen. 
 
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 

1. Det opprettes 2 nye plasser for barn over 3 år i Abildsø barnehage. 
2. Det opprettes 50 % stilling som førskolelærer ved Abildsø barnehage. 
3. Det inndras 30 % stilling som assistent ved Abildsø barnehage. 

 
 
 
 
 
 
Tove Stien     Tommy Grotterød 
bydelsdirektør     avdelingssjef 
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Sak 133/04  Ungdomsrådet - nye vedtekter  
 
Arkivsak: 200400692 
Arkivkode: 027.1 
Saksbehandler: Torunn Nyrnes 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Arbeidsutvalget 01.11.04 133/04  
Oppvekstkomite 08.11.04 61/04  
Bydelsutvalget 15.11.04 138/04  
 
UNGDOMSRÅDET - NYE VEDTEKTER  
 
Bakgrunn: 
I sak 5/04 behandlet bydelsutvalget oppnevning og forslag til vedtekter for ungdomsrådet i 
Bydel Østensjø. I saksfremstillingen ble det påpekt at vedtektene i størst mulig grad skal bidra 
til at rådet blir representativt for hele ungdomsgruppen. På grunn av bydelens betydelige 
størrelse geografisk og i antall innbyggere, var det en utfordring å finne en modell som ville 
fungere best mulig etter intensjonen. I tillegg påpekte bydelsadministrasjonen behovet for å 
innhente innspill til nye vedtekter fra tjenesteapparatet, organisasjonene og ungdomsmiljøet. 
Bydelsadministrasjonen hadde også kjennskap til at ungdomsmiljøet hadde ønske om å komme 
med innspill til vedtekter og sammensetning av rådet. Bydelsutvalget vedtok bl.a. følgende i 
saken: 
 

”Bydelsutvalget oppnevner et midlertidig ungdomsråd for perioden 23.02.2004 – 
31.12.2004. 
Bydelsadministrasjonen fremmer ny sak for BU høsten 2004, med forslag til 
sammensetning og vedtekter for bydelens ungdomsråd for resten av valgperioden 2004 – 
2007. Nytt ungdomsråd i henhold til de nye vedtektene skal være oppnevnt fra 
01.01.2005.” 

 
Saksframstilling: 
Bydelsadministrasjonen har innhentet synspunkter fra tjenesteapparatet, skolene, Østensjø 
musikkråd og Idrettens samarbeidsutvalg. Ungdomsrådet har nedsatt en arbeidsgruppe som har 
utarbeidet utkast til nye vedtekter. Utkastet ble behandlet i ungdomsrådet i sak 25/04, rådets 
vedtak er vedlagt. 
 
Vurdering 
Vedtektene skal bidra til at ungdomsrådet fungerer best mulig og etter intensjonene. 
Bydelsadministrasjonen har i sin vurdering vektlagt en representativ sammensetning av rådet 
og vedtekter som bidrar til best mulig aktivitet. Blant annet vil en hensiktsmessig størrelse på 
rådet og en realistisk fremgangsmåte for å rekruttere representanter spille inn i forhold til 
kvaliteten på arbeidet. Det vil også styrke rådets betydning å ha myndighet til å fordele midler 
til ulike barne- og ungdomstiltak.  

 
Bydelsadministrasjonen mener at ungdomsrådets forslag er et godt grunnlag for permanente 
vedtekter, men det vil være hensiktsmessig med noen endringer på enkelte områder. Dette 
gjelder antall representanter og vararepresentanter og årlig budsjett. Bydelsadministrasjonen 
ønsker å begrense størrelsen på rådet ved å redusere antall uavhengige fra fire til to 
representanter. Når det gjelder valg av vararepresentanter, mener bydelsadministrasjonen det 
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kan være noe problematisk å gjennomføre ungdomsrådets forslag på en ryddig måte. 
Bydelsadministrasjonen foreslår at det velges personlig vararepresentant for hver representant. 
Når det gjelder midler avsatt til ungdomsrådet, foreslås det at dette vurderes i det årlige 
budsjettforslaget og skal derfor ikke være med i vedtektene.  
Ungdomsrådet har ikke tatt stilling til hvor lenge representantene bør sitte i rådet. 
Bydelsadministrasjonen foreslår at representantene velges for et år og at dette følger 
kalenderåret.  
 
I forslag til nye vedtekter for ungdomsrådet i Bydel Østensjø er endringene fra opprinnelige 
vedtekter markert med kursiv skrift. 
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak  

1. Bydelsutvalget støtter bydelsdirektørens forslag til vedtekter for ungdomsrådet i Bydel 
Østensjø. 

2. Bydelsutvalget vurderer avsetning til ungdomsrådet i forbindelse med den årlige 
budsjettbehandlingen. 

 
 
 
 
 

 
Tove Stien /s        Tommy Grotterød /s 
bydelsdirektør       avdelingssjef 
 
 
 
 
 
 
Vedlegg:  Vedtekter for det midlertidige ungdomsrådet i Bydel Østensjø 2004 

                Bydelsdirektørens forslag til vedtekter for ungdomsrådet i Bydel Østensjø 
                Ungdomsrådets vedtak,  sak 25/04  
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Sak 134/04  Tilskudd til lokale ungdomsråd i bydelene  
 
Arkivsak: 200400188 
Arkivkode: 027.1 
Saksbehandler: Torunn Nyrnes 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Arbeidsutvalget 01.11.04 134/04  
Oppvekstkomite 08.11.04 62/04  
Bydelsutvalget 15.11.04 139/04  
 
TILSKUDD TIL LOKALE UNGDOMSRÅD I BYDELENE  
 
Bakgrunn: 
Bystyret har i brev Tilskudd til lokale ungdomsråd i bydelene, av 27.08.2004, bevilget 1,5 mill 
kroner i tilskudd til lokale ungdomsråd i bydelene. Disse midlene skal fordeles på 15 bydeler. 
Tilskuddet til hver bydel bygger bl.a. på befolkningsstatistikk for aldersgruppen 13 – 19 år. 
Støtten til Bydel Østensjø er beregnet til 119 220 kroner.  
Tilskuddet er forutsatt anvendt til konkrete tiltak, prosjekter, aktiviteter, investeringer eller 
arrangementer for og med ungdom, initiert av bydelens unge i aldersgruppen 12 – 20 år. Det 
forutsettes at ungdomsrådet medvirker til utforming av kriterier for tilskudd, ved å avgi 
innstilling til hvordan avsetningen skal brukes. På denne måten vektlegges betydningen av 
lokalt demokrati og medvirkning. Prosjektleder for Ung Medbestemmelse vil inneha en rolle 
som veileder ovenfor ungdomsrådene, og fremstå som et bindeledd mellom ungdomsrådene og 
Ungdommens fellesråd i Oslo (UFO). 
 
Saksfremstilling: 
Ungdomsrådet i Bydel Østensjø drøftet i sak 23/04 kriterier for tildelingen av tilskudd til ulike 
tiltak. De vedtok i hovedsak følgende retningslinjer: 

1. Søknadsskjema utarbeidet av Ung Medbestemmelse benyttes ved søknader om midler. 
2. Informasjon om muligheten for å søke midler distribueres til alle elevråd, fritidsklubber 

og frivillige organisasjoner i bydelen. I tillegg legges informasjon ut på bydelens 
websider og i Nordstrand blad. Det er også ønskelig å opprette en egen webside for 
ungdomsrådet. 

3. Innkomne søknader behandles kontinuerlig på ungdomsrådets møter. Det settes derfor 
ingen søknadsfrist, men det oppfordres til å søke innen 01.12.2004 da midlene i sin 
helhet kan være fordelt etter dette. 

 
Vurdering: 
I tillegg til å gi økonomisk støtte til konkrete ungdomstiltak, er intensjonen med midlene å 
stimulere til lokalt demokrati og medvirkning. Ungdomsrådet i Bydel Østensjø er 
velfungerende og består av tolv engasjerte ungdommer rekruttert fra tidligere ungdomsråd i de 
tre gamle bydelene. Bydelsadministrasjonen mener det vil styrke ungdomsrådets arbeid å 
delegere myndigheten for tildeling av midler til rådet. 
For å stimulere til medvirkning og egenaktivitet i ungdomsmiljøet er det viktig at det ikke tar 
for lang tid fra idé til realisering av prosjektene. En rask og kontinuerlig behandling av 
søknader som beskrevet i ungdomsrådets vedtak punkt 3 vil bidra til dette.  
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Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
1. Ungdomsrådet delegeres myndighet til å fordele tilskuddet i henhold til føringer gitt av 

byrådsavdelingen i brev av 27.08.2004. 
2. Bydelsutvalget støtter ungdomsrådets forslag til retningslinjer vedtatt i ungdomsrådets 

sak 23/04. 
 
 
 
 
 
 
Tove Stien /s      Tommy Grotterød /s 
bydelsdirektør      avdelingssjef 
 
 
 
 
 
 
 
Vedlegg:  
- Brev fra Byrådsavdeling for næring og kultur – tilskudd til lokale ungdomsråd i bydelene, 
datert   
  27.08.2004 
- Søknadsskjema utarbeidet av Ung Medbestemmelse 
- Vedtak i ungdomsrådets sak 23/04 
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Sak 135/04  Bydelsdager 2004 - evaluering av arrangementet  
 
Arkivsak: 200400370 
Arkivkode: 853.0 
Saksbehandler: Torunn Nyrnes 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Arbeidsutvalget 01.11.04 135/04  
Bydelsutvikling, Miljø- og Kulturkomite 08.11.04 60/04  
Ungdomsrådet 08.11.04 29/04  
Bydelsutvalget 15.11.04 140/04  
 
BYDELSDAGER 2004 - EVALUERING AV ARRANGEMENTET  
 
Bakgrunn: 
Bydelsutvalget vedtok i sak 27/04 å arrangere bydelsdager 2004. Bydelsutvalget la følgende 
føringer for arrangementet: Bydelsdirektøren gis fullmakt til, i samarbeid med lag og 
organisasjoner, å disponere inntil kr 100 000 til bydelsdager. Kontakten med lag og 
organisasjoner sikres gjennom etablering av arbeidsutvalg. Bydelsdirektøren tar initiativ til et 
oppstartsmøte og vil være ansvarlig for koordinering og framdrift i arbeidet. Det legges fram en 
programskisse for bydelsdagene for BMK i mai.  
 
Saksfremstilling: 
 
Organisering: 
26. april møttes organisasjonene og bydelsadministrasjonen for å drøfte bydelsdager 2004. På 
møtet ble det nedsatt et arbeidsutvalg med følgende representasjon: Østensjø Musikkråd, 
Oppsal Idrettsforening, Østensjø Husflidslag, Østensjø historielag, Østensjø eldreuniversitet, en 
representant for etniske minoriteter og en representant fra ungdomsrådet. I tillegg deltok tre 
representanter fra administrasjonen. 
Arbeidsutvalget har i perioden mai – august avholdt syv arbeidsmøter. I tillegg ble det i august 
arrangert et nytt informasjonsmøte hvor alle organisasjoner var invitert.  
 
Målsetting: 
Arbeidsutvalget har, i samsvar med føringer fra bydelsutvalget, lagt vekt på følgende 
målsettinger program er blitt utarbeidet: Arrangementet skal vise bydelens rike og mangfoldige 
organisasjonsliv og skal i hovedsak være basert på lokale krefter. Det er viktig at bydelsdagene 
bidrar til å styrke lokal tilhørighet og skape bydelsidentitet. 
 
Beskrivelse av arrangementet: 
Bydelsdagene ble gjennomført 28. og 29. august. Konseptet for dagene var et større 
hovedarrangement plassert sentralt i bydelen, med flere parallelle delearrangementer lokalisert 
andre steder i bydelen. 
Hovedarrangementet var lagt til Abildsø idrettsplass lørdag 28. august i tidsrommet 12.00 – 
17.00. Her var det musikalske innslag fra en hovedscene og stands med ulike aktiviteter og 
demonstrasjoner. I tillegg til organisasjonenes egne bidrag, ble Ellen Nicolaysen, Sara og 
Catharina Chen engasjert som profesjonelle lokale artister. Samtidig ble det gjennomført 
historisk vandring langs oldtidsveien med oppstart fra Nordre Skøyen hovedgård og åpning av 
kunstutstilling på Bakkehavn gård. Søndag 29. august gjennomførte Østensjøvannets venner 
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sitt tradisjonelle familiedag på Østensjø gård. Golia kino hadde filmvisning for hele familien og 
kunstutstillingen på Bakkehavn gård hadde åpent også denne dagen.  
 
Profilering: 
Bydelsdagene ble profilert ved bydelen websider, fulldistribusjon av Nordstrand Blad og 
omtale i Aftenposten Aften på sidene ”Hva skjer”. Programmet ble distribuert ved ranselpost til 
alle grunnskolene og til bydelens egne tjenestesteder. Det ble hengt opp plakater i hele bydelen. 
 
Kostnader: 
Bydelsdagen 2004 ble gjennomført innenfor rammen med et samlet kostnad på 97 000 kroner. 
De største utgiftspostene var diverse praktisk tilrettelegging på Abildsø idrettsplass, leie av 
scene/lyd og lønnsutgifter/honorarer til artister: 
 
Evaluering: 
Arbeidsutvalget har avholdt et eget evalueringsmøte i september. I tillegg er organisasjonene 
blitt invitert til å gi sine synspunkter på gjennomføringen av årets arrangement. 
Tendensen i tilbakemeldingene er at årets bydelsdager var vellykket og danner et godt grunnlag 
for kommende bydelsdager. Innspillene viser samtidig at det er rom for forbedringer på flere 
områder.  
 
Programmet har i alt vesentlig blitt godt mottatt av publikum. Hovedarrangementet hadde stor 
variasjon, med sang, musikk, dans og teateropptredener, stor bredde mht stands og aktiviteter. 
Det var mange som fant veien til lørdagens arrangement på Abildsø idrettsplass. Øvrige 
arrangementer er også stort sett tilfreds med antall besøkende. Men – både hovedarrangementet 
og de mindre delarrangementene har rom for klare forbedringer: Besøkstallet bør kunne økes 
betraktelig.  
Familiearrangementet på Østensjø gård på søndagen ble som vanlig godt besøkt.  
 
Konseptet med et hovedarrangement sentralt plassert i bydelen med flere delarrangementer er 
positivt mottatt. En overvekt er også positive til valget av Abildsø idrettsplass som hovedarena. 
Stedet var godt skjermet i forhold til beboere, det var gode parkeringsmuligheter og andre 
fasiliteter, god plass til scene, stands og aktiviteter. De som er kritiske, mener stedet er for stort 
og åpent, samt ”noe bortgjemt”.  
Østensjøvannets venner påpeker at ved å legge et arrangement til våren eller forsommeren vil 
valget av Abildsø idrettsplass være mer problematisk med hensyn til fuglelivet. 
 
Når det gjelder valg av tidspunkt er tilbakemeldingene entydige. Det var krevende både for de 
involverte organisasjonene og for arbeidsutvalget å få på plass et godt program rett etter 
sommerferien, før organisasjonene hadde startet opp høstens aktiviteter. Denne utfordringen ble 
forsterket av at det var første gang bydelsdager ble organisert i ny stor bydel, samt av kort 
planleggingsperiode.  
Arrangementet bør være i mai eller første halvdel av juni. Det er en fin tid for utearrangementer 
og organisasjonene er fortsatt i aktivitet og dermed enkle å mobilisere. Mange har gjennom 
vårhalvåret øvd inn et gjennomarbeidet produkt som det passer å presentere for publikum. Det 
ligger også til rette for en god planleggingsprosess ved å kunne starte opp arbeidet ved årets 
begynnelse, uten lengre avbrudd  
 
Bydelsdagene ble markedsført på varierte måter. Likevel er dette et område som særlig utpeker 
seg i forhold til forbedringer. Egnede og lovlige steder til oppheng av plakater var vanskelig å 
finne, og ranselposten sviktet i en del tilfeller.  
Ved kommende arrangementer bør det utarbeides detaljerte prosedyrer for distribusjon av 
program/plakater og en profesjonell strategi ovenfor media. I tillegg bør en benytte 
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organisasjonenes medlemsblader, websider og lokalradio mer aktivt. Programmet bør foreligge 
i god tid og sendes ut til alle husstander. 
 
Andre tilbakemeldinger er knyttet til forbedringer av hovedarrangementet. Det nevnes bl.a. 
bedre organisering av standområdet, flere sittegrupper, og bedre kvalitet på lyd fra 
hovedscenen, samt bedre informasjon til de som bidro under dagene. 
 
Vurdering: 
Bydelsdagene 2004 ble gjennomført på en god måte, med et variert og omfangsrikt program. 
Bydelsdagene gav verdifulle erfaringer for gjennomføring av eventuelle kommende 
bydelsdager. Det blir viktig å legge opp til en god planleggingsprosess og et mest egnet 
tidspunkt for arrangementet, fortrinnsvis på forsommeren. Dersom det er satt av midler til 
bydelsdager i budsjett 2005, bør planleggingen starte i januar.  
Abildsø idrettsplass var et egnet sted. Med mindre justeringer av hvordan scene, stands og 
aktiviteter er plassert, ligger det godt til rette for et enda bedre arrangement. Innspill fra 
Østensjøvannets venner vedrørende hensynet til fuglelivet må vurderes, og kan føre til at en bør 
velge annen lokalisering av hovedarrangementet. Det bør vurderes å ivareta kontinuiteten ved å 
videreføre arbeidsutvalgets mandat til også å omfatte bydelsdager 2005. 
Markedsføring av programmet bør tillegges særlig vekt. 
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Evaluering av bydelsdagene 2004 tas til orientering. 
 
 
 
 
Tove Stien /s       Tommy Grotterød /s 
bydelsdirektør       avdelingssjef 
 
 
 
Vedlegg: Program for bydelsdagene 
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Sak 136/04  Kartlegging og gjennomgang av drift og produksjon ved 
eldresentre og frivillighetssentraler i Bydel Østensjø  
 
Arkivsak: 200400398 
Arkivkode: 332.0 
Saksbehandler: Signe Sandnes 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Arbeidsutvalget 01.11.04 136/04  
Eldrerådet 08.11.04 52/04  
Omsorgskomite 08.11.04 63/04  
Bydelsutvalget 15.11.04 141/04  
 
KARTLEGGING OG GJENNOMGANG AV DRIFT OG PRODUKSJON VED 
ELDRESENTRE OG FRIVILLIGHETSSENTRALER I BYDEL ØSTENSJØ  
Bakgrunn: 
Bydelsutvalget vedtok følgende i sak 77/04: 
1. Kartlegging av eldresentrenes produksjon og drift gjennomgås som forutsatt i 

bydelsutvalgets budsjettvedtak, slik at det danner grunnlag for beslutninger i 
budsjettprosessen.  Frivillighetssentralene gjennomgås samtidig. 

2. Kartleggingen gjennomføres i henhold til intensjonene beskrevet i saksfremstillingen 
 
Med bakgrunn i vedtaket ble det nedsatt en arbeidsgruppe bestående av avdelingssjef og 
spesialkonsulent i RO avdelingen, daglig leder for Bøler seniorsenter og styrere for Oppsal-, 
Manglerud-, Rustad- og Abildsø eldresenter samt representant fra fellesforbundet. 
 
Rapport om ”kartlegging og gjennomgang av drift og produksjon ved eldresentre og 
frivillighetssentraler i Bydel Østensjø” vedlegges. 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar rapporten om ”kartlegging og gjennomgang av drift og produksjon ved 
eldresentre og frivillighetssentraler i Bydel Østensjø” til etterretning. 
 
 
 
Tove Stien /s        Solveig Nyhamar /s 
bydelsdirektør        avdelingssjef 
 
Vedlegg: Kartlegging og gjennomgang av drift og produksjon ved eldresentre og 
frivillighetssentraler i Bydel Østensjø (med 3 vedlegg) 
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Sak 137/04  Forslag til navnendring av Manglerud Nevrohjem  
 
Arkivsak: 200401206 
Arkivkode: 011.5 
Saksbehandler: Signe Sandnes 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Arbeidsutvalget 01.11.04 137/04  
Eldrerådet 08.11.04 51/04  
Omsorgskomite 08.11.04 64/04  
Bydelsutvalget 15.11.04 142/04  
 
FORSLAG TIL NAVNENDRING AV MANGLERUD NEVROHJEM  
 
Bakgrunn: 
Med bakgrunn i eldrerådets forslag til navnendring av Manglerud Nevrohjem og i samråd med 
leder av Bydelsutvalget, fremmer bydelsdirektøren saken for Bydelsutvalget. 
 
Eldrerådet forslag: 

”Det er ønskelig fra Tilsyn 2 og ansatte på Manglerud Nevrohjem om å skifte navn til 
Østensjø Nevrohjem.  Dette ble drøftet i eldrerådet der det ble foreslått 
Østensjøhjemmet da det ikke lenger bare er nevrohjem.” 

 
Etter navnendring av Ryen eldreboliger til Manglerudhjemmet er det rapportert at post er 
forvekslet mellom Nevrohjemmet og Manglerudhjemmet. 
 
Saksframstilling: 
Det er et problem med sammenblanding av Manglerudhjemmet og Manglerud nevrohjem og 
det kan derfor være behov for navnendring.  
 
Ved navnendring bør det tas hensyn til at det er vedtatt en ombygging for til dels en ny 
målgruppe, slik at det ikke vil være naturlig å benytte navnet nevrohjem.  På den annen side 
kan navnet Østensjøhjemmet gi assosiasjoner til vanlig somatisk sykehjem for eldre. Et 
alternativ er derfor å bruke betegnelsen bo- og servicesenter.  
 
De ansatte har endret sitt forslag til Østensjø bo- og servicesenter. 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Manglerud Nevrohjem endrer navn til Østensjø bo- og servicesenter. 
 
 
 
Tove Stien /s        Solveig Nyhamar /s 
bydelsdirektør        avdelingssjef 
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Sak 138/04  Tilsynsrapport fra Manglerud Nevrohjem  
 
Arkivsak: 200400061 
Arkivkode: 240.4 
Saksbehandler: Signe Sandnes 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Arbeidsutvalget 01.11.04 138/04  
Omsorgskomite 08.11.04 65/04  
Eldrerådet 08.11.04 54/04  
Bydelsutvalget 15.11.04 143/04  
 
TILSYNSRAPPORT FRA MANGLERUD NEVROHJEM  
 
Bakgrunn: 
Vedlagt oversendes tilsynsrapporter fra Tilsynsutvalg II, for anmeldte tilsyn ved Manglerud 
Nevrohjem den 24.06.2004. 
 
Saksframstilling: 
Bydelsdirektørens merknader til rapporten: 
 
Møte med beboere og pårørende 
 
1. Nevrohjemmet bes redegjøre for årsaken til at ingen støttekontakt var oppnevnt. 

Det har vist seg vanskelig å rekruttere støttekontakter til personer som bor på institusjon. 
Det er også av stor betydning for beboerne at en finner en person hvor ”kjemien” stemmer 
og hvor støttekontakten har interesse for oppgaven. I denne forbindelse er det tatt kontakt 
med ansvarlig bydel og berammet møte med dem medio november. 

 
2. Bydelsadministrasjonen bes undersøke årsakene til problemene med å få hjelpemidler i 

løpet av en rimelig tid fra Hjelpemiddelsentralen. 
Det oppleves som et stort problem at det tar så lang tid å få levert hjelpemidler fra 
Hjelpemiddelsentralen.  Det har vært klaget både skriftlig og muntlig flere ganger over lang 
saksgang.  

 
3. Plan for rehabilitering og ombygging av Nevrohjemmet etterlyses. 

Det er Omsorgsbygg KF og ikke bydelen som fra 01.01.2004, har ansvar for plan for 
rehabilitering og ombygging av Nevrohjemmet. Det er ikke forutsatt i byrådets budsjett at 
ombyggingen skal starte i inneværende år, men høyst sannsynlig til neste år.  

 
4. Merknader fra pårørende bes kommentert av Nevrohjemmet. Det vises til tilsynsutvalgets 

merknader etter tilsynet 22.06.04 og våre merknader under avsnitt 2.0 i vedlegg til denne 
rapport. 
Ledelsen ved Nevrohjemmet er i dialog med dem dette gjelder og er i gang med å følge opp 
merknader fra pårørende. 

 
5. Det bør utarbeides en skriftlig velkomstbrosjyre for nye beboere på Nevrohjemmet. 

Det opplyses om at arbeidet med velkomstbrosjyre for Manglerud Nevrohjem er igangsatt. 
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Orientering om rutiner og håndbøker 
 
1. Manglerud Nevrohjem bør få et nytt navn. Forslag til nytt navn er ” Østensjø Nevrohjem”. 

På bakgrunn av initiativ fra Eldrerådet vil forslag om navneendring for Manglerud 
Nevrohjem bli lagt fram for bydelsutvalget. For øvrig vurderer administrasjonen at en evt. 
navneendring ligger utenfor tilsynsutvalgets ansvarsområde. 
 

2. Tilsynsutvalget ber om å få oversendt reglement og/eller kontrakt som KF Omsorgsbygg 
har med bydelen vedrørende Oppsalhjemmet, Manglerudhjemmet og Manglerud 
Nevrohjem. 
Kontrakt er oversendt tilsynsutvalget.  
 

3. Tilsynsutvalget ber om at det vurderes om det er mulig med lengre varslingsfrister for 
enkelte korttidsbeboere.  
I dette tilfelle var det en kjøpsplass fra annen bydel og hvor denne bydelen vedtok 
utskrivningen. 

 
4. Tilsynsutvalget vil reise spørsmål om dagens fysioterapitilbud er forsvarlig, og om det 

oppfyller de krav i kommunale vedtak og lover og forskrifter som stilles til kvalitet pleie og 
omsorg overfor den kategori beboere som er på Nevrohjemmet. 
Manglerud Nevrohjem er et botilbud for yngre mennesker med sterk funksjonshemming, 
som i utgangspunktet har behov for institusjonsplass.  Det er vurdert at de som får plass her 
som oftest har liten effekt av rehabilitering.  Skulle det allikevel være behov for 
rehabilitering blir det fattet vedtak om dette fra bestillerkontoret.  I tillegg er både ergo- og 
fysioterapeut på institusjonen ca 10 timer ukentlig pga andre oppgaver vedrørende 
målgruppen. Nevrohjemmet skal i utgangspunktet ikke benyttes til korttidsopphold der det 
er behov for rehabilitering. 

 
5. Tilsynsutvalget vil følge opp arbeidet i Nevrohjemmet med oppdatering, samling og 

utarbeiding av rutiner og prosedyrer. Tilsynsutvalget vil be bydelsadministrasjonen bistå 
hjemmet med ta i bruk rutiner og prosedyrer som foreligger i andre sykehjem i bydelen evt. 
andre sykehjem i Oslo kommune.   
Dette arbeidet er igangsatt. Abildsø bo- og rehabiliteringssenter bistår med materiell som er 
utarbeidet for denne institusjonen og som lett kan omarbeides eller direkte benyttes ved 
Manglerud Nevrohjem.  
 

6. Tilsynsutvalget ber bydelsutvalget rette en henvendelse til byrådet om å endre 
tilsynsutvalgenes reglement vedrørende tilsyn med forvaltning av beboernes midler. 
Ledelsen ved Nevrohjemmet har ved flere anledning bedt kommunerevisjonen om revisjon, 
senest i februar. Man har likevel hatt kontakt med revisjonen om rutiner for 
beboerregnskap. Revisjonen har nylig besøkt Nevrohjemmet.  

 
7. Statistikk over sykefravær bes sendt Nevrohjemmet fra bydelsadministrasjonen. 

Bydelen er i ferd med å implementere utsending av enkeltvise sykefraværsstatistikk til alle 
tjenestestedene fra og med oktober. 

 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Tilsynsrapportene fra Tilsynsutvalg II ved Manglerud Nevrohjem med kommentarer fra 
bydelsdirektøren, tas til etterretning. 
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Tove Stien /s       Solveig Nyhamar /s 
bydelsdirektør       avdelingssjef 
 
 
Vedlegg:  Tilsynsrapport, Manglerud Nevrohjem den 24.06.04 
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Sak 139/04  Tilsynsrapporter fra Abildsø- bo og rehabiliteringssenter, 
Langerud sykehjem og Kjernehuset  
 
Arkivsak: 200400061 
Arkivkode: 240.4 
Saksbehandler: Signe Sandnes 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Arbeidsutvalget 01.11.04 139/04  
Omsorgskomite 08.11.04 66/04  
Eldrerådet 08.11.04 53/04  
Råd for funksjonshemmede 09.11.04 30/04  
Bydelsutvalget 15.11.04 144/04  
 
TILSYNSRAPPORTER FRA ABILDSØ- BO OG REHABILITERINGSSENTER, 
LANGERUD SYKEHJEM OG KJERNEHUSET  
 
Bakgrunn: 
Vedlagt oversendes tilsynsrapporter fra Tilsynsutvalg 1, for uanmeldte tilsyn ved Abildsø- bo 
og rehabiliteringssenter den 16.06.2004, Langerud sykehjem den 17.06.2004 og 
Kjernehuset den 16.06.2004. 
 
Saksframstilling: 
Bydelsdirektørens merknader til rapportene: 

• Dimensjonering av legetilsynsordningen for sykehjemmene vil bli vurdert i 
budsjettprosessen for 2005. 

• Langerud sykehjem har kun en elektrisk dusjstol.  Sykehjemmet har ikke prioritert å 
kjøpe inn flere slike stoler i år, men dette vurderes kontinuerlig. 

• Kontorplass for teamleder ved Kjernehuset er nå flyttet ut av lokalene som brukerne 
benytter. 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Tilsynsrapportene fra Tilsynsutvalg 1 ved Abildsø- bo og rehabiliteringssenter, Langerud 
sykehjem og Kjernehuset med kommentarer fra bydelsdirektøren, tas til etterretning. 
 
 
 
Tove Stien /s       Solveig Nyhamar /s 
bydelsdirektør       avdelingssjef 
 
Vedlegg: 3  
Tilsynsrapporter fra Abildsø- bo og rehabiliteringssenter, Langerud sykehjem og 
Kjernehuset. 
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Sak 140/04  Fyrstikkbakken 9 

Varsel om offentlig ettersyn - forslag til reguleringsplan  
 
Arkivsak: 200401354 
Arkivkode: 512 
Saksbehandler: Eigil Lunden 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Arbeidsutvalget 01.11.04 140/04  
Bydelsutvikling, Miljø- og Kulturkomite 08.11.04 59/04  
Bydelsutvalget 15.11.04 145/04  
 
FYRSTIKKBAKKEN 9 
VARSEL OM OFFENTLIG ETTERSYN - FORSLAG TIL REGULERINGSPLAN  
 
Bakgrunn: 
 
Det vises til forslag til reguleringsplan til offentlig ettersyn, Fyrstikkbakken 9. 
Høringsfristen er satt til 27.10.2004, men bydelsadministrasjonen har vært i kontakt med 
saksbehandler hos Plan- og bygningsetaten og fått utsatt fristen til 16.11.2004, dagen etter 
førstkommende BU møte. Innkomne forhåndsuttalelser er vedlagt saken. 
(Planforslaget ligger elektronisk på www.pbe.oslo.kommune.no).  
 
Planområdet, som utgjør 4,1 mål, ligger i en nord-vestvendt skråning mellom Jernbaneveien og 
Hellerud T-banestasjon, ned mot dalbunnen ved Bryn, nord for Nordre Skøyenparken. 
Planområdet er avgrenset av Fyrstikkbakken på tre kanter og har ingen eksisterende 
bebyggelse. I området rundt er det uensartet bebyggelse med eneboliger, rekkehus, boligblokk 
på 9 etasjer og industribebyggelse på 4-6 etasjer. I Fyrstikkbakken 14A, sydøst for 
planområdet, er det innsendt forespørsel for utbygging av rekkehus med ca. 10 boenheter. 
Området er i dag regulert til byggeområde for boliger (S-996) av 06.07.62 og (S-1371) av 
18.11.66.  
 
Status: 
 
Hoveddelen av planområdet foreslås forbli regulert til byggeområde for bolig. Planforslaget 
innebærer å fradele en parsell fra Fyrstikkbakken 9 og bebygge denne med boliger. Videre 
foreslås det å stenge nedre del av Fyrstikkbakken for gjennomkjøring, omregulere halve 
veibredden til offentlig gang- og sykkelvei og det resterende til byggeområde for bolig og 
industri. Planforslaget tilrettelegger for å bygge en boligblokk i 3-4 etasjer. Maks % 
BYA=28%. Illustrasjonen viser 28 leiligheter og et bruksareal på 3010 m2 inklusiv 
parkeringskjeller. Inklusive omregulert veigrunn blir byggeområdet for bolig 3135m2. 
 
Planlagte boligblokk har en lengde på 50 meter, hvor det i nordre delen gis mulighet for inntil 4 
etasjer (maks gesimshøyde på cote +106,5 / mønehøyde på cote +108,5). På søndre del foreslås 
inntil 3 etasjer (maks gesimshøyde på cote +103,5 / mønehøyde på cote +105,5.  
 
Atkomst/parkering: 
Kjøreatkomst foreslås fra rundkjøring i Fyrstikkbakken til parkeringskjeller, hvor det foreslås 
31 bilplasser, hvor parkeringsnormen for Oslo åpen by er lagt til grunn. 
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Forurensning/støy: 
 
Planområdet ligger i et område med en del trafikk og industri.. Støyrapport fra veitrafikk og 
jernbane viser at tilfredsstillende utendørs støynivå ikke kan oppnås uten støyskjerm på bakken. 
Balkonger som vender mot jernbanen vurderes innglasset i 2. og 3. etasje. Tilfredsstillende 
innendørs støynivå skal sikres ved at det brukes tung fasade mot jernbanen og soverommene 
plasseres i byggets ”stille side. Helsevernetatens bemerkninger ift. støy og inneluftkvalitet er 
innarbeidet i reguleringsbestemmelsene og tas hensyn til i videre planlegging. 
 
Trafikale konsekvenser av stengning av Fyrstikkbakken: 
 
Vedlagte trafikkanalyse fra Rambøll Norge AS viser en ÅDT på ca 1200 biler i døgnet i dagens 
situasjon. Av disse er ca 3/4 gjennomgangstrafikk. Planforslaget ventes å generere opptil 200 
flere biler enn i dag, men ved bortfall av gjennomgangstrafikken vil ÅDT bli ca 500 biler 
dersom Fyrstikkbakken stenges. Stengning av veien vurderes også forbedre trafikksikkerheten i 
området da det har vært noen trafikkulykker i krysset Fyrstikkbakken/Jernbaneveien. 
 
Anleggelse av separat gang/sykkelvei i øvre del Fyrstikkbakken og Jernbaneveien med 
videreføring over Hovedbanen inn mot Bryn skole vil gi en sikrere skolevei som alternativ til 
fortau langs Tvetenveien. 
 
Mange av de berørte beboere i området er sterkt imot stengning av Fyrstikkbakken, da dette 
medfører at de må kjøre Tvetenveien østover til rundkjøring ved Tveita før de kan snu mot 
sentrum igjen. Motsatt, når de kommer fra Tveita og skal hjem, vil de måtte kjøre forbi og snu i 
rundkjøring ved Bryn skole før de kan returnere. (For utdypende se forhåndsuttalelser og 
trafikkanalysevedlegg). 
 
Administrasjonens vurderinger: 
 
Planforslaget synes å ivareta støyproblematikk på en grundig måte da området ligger i krevende 
omgivelser i så måte, og det skal også tas jordprøver av grunnen i tråd med SFTs veileder 
99:01A for å bestemme evt. forurensning før arbeidet igangsettes. 
 
Ift. bygningsstørrelse vil blokken stenge noe av utsikten fra eneboligene på østsiden av 
Fyrstikkbakken, men eksisterende boligblokk og industribygning i området gjør at blokkens 
utforming ikke skiller seg vesentlig fra eksisterende bygningselementer i området.  
 
Administrasjonen ser det som positivt at all parkering legges til parkeringskjeller. 
 
Vedrørende stengning av Fyrstikkbakken som vil fjerne gjennomgangstrafikken, bedre 
støyforholdene og øke trafikksikkerheten, merker administrasjonen seg at mange av beboerne i 
området ikke synes dette oppveier ulempen de får ved de omveier som må kjøres for å komme 
inn og ut av området. 
Administrasjonen mener likevel at planforlaget kan anbefales da fordelene ved stengning er 
godt dokumentert, og totalt sett synes å gi flere fordeler enn den omkjøringsulempe stengning 
vil gi. 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
 
Bydel Østensjø anbefaler forslaget til reguleringsplan for Fyrstikkbakken 9, og har følgende 
bemerkninger til planforslaget: 
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Planforslaget synes å ivareta støyproblematikk på en grundig måte da området ligger i krevende 
omgivelser i så måte, og det skal også tas jordprøver av grunnen i tråd med SFTs veileder 
99:01A for å bestemme evt. forurensning før arbeidet igangsettes. 
 
Bydelen ser det som positivt at all parkering legges til parkeringskjeller. 
 
Vedrørende stengning av Fyrstikkbakken som vil fjerne gjennomgangstrafikken, bedre 
støyforholdene og øke trafikksikkerheten, merker bydelen seg at mange av beboerne i området 
ikke synes dette oppveier ulempen de får ved de omveier som må kjøres for å komme inn og ut 
av området. 
Bydelen mener likevel at planforlaget kan anbefales da fordelene ved stengning er godt 
dokumentert, og totalt sett synes å gi flere fordeler enn den omkjøringsulempe stengning vil gi. 
 
Før en eventuell anleggsperiode må de nødvendige dispensasjoner ift. Støyforskiften o.a. være 
avklart med de lokale helsemyndigheter. 
 
 
 
Tove Stien /s        Kari Bjørneboe /s 
bydelsdirektør        bydelsoverlege 
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Sak 141/04  Forespørsel om navnsetting av atkomstvei til ny 
blokkbebyggelse med avkjørsel fra Skullerudveien  
 
Arkivsak: 200401408 
Arkivkode: 011.4 
Saksbehandler: Eigil Lunden 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Arbeidsutvalget 01.11.04 141/04  
Bydelsutvikling, Miljø- og Kulturkomite 08.11.04 58/04  
Bydelsutvalget 15.11.04 146/04  
 
FORESPØRSEL OM NAVNSETTING AV ATKOMSTVEI TIL NY 
BLOKKBEBYGGELSE MED AVKJØRSEL FRA SKULLERUDVEIEN  
 
Bakgrunn: 
I brev av 06.10.2004 fra Plan- og bygningsetaten, avd. for geodata, bes Bydel Østensjø å 
behandle navnsetting av atkomstvei til ny blokkbebyggelse med avkjørsel fra Skullerudveien. 
 
Status: 
Det er igangsatt bygging av 6 boligblokker på bl.a. gårdsnummer 168, bruksnummer 43. 
I 3 av blokkene forventes det at innflytting starter opp i juni 2005. Det er viktig at offisiell 
adresse blir tildelt i god tid før innflytting starter opp. 
 
For å unngå omadressering av etablerte adresser i området bes Bydel Østensjø å se på 
muligheten for å tildele atkomstveien et egnet navn, slik at den nye bebyggelsen kan få sine 
adresser til denne atkomsten. 
 
Adresseringen av den nye bebyggelsen vil bero frem til Bydel Østensjø har behandlet 
navnsettingen. 
 
Vurderinger: 
Administrasjonen foreslår at (lokal)historisk betydningsfulle personer fra bydelen evt. får tildelt 
en vei oppkalt etter seg, eller at veien tildeles navn lignende de som eksister i området i dag 
hvor vi har Skullerudveien, Skullerudbakken og Skullerudstubben.  
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydel Østensjø tildeler atkomstvei til ny blokkbebyggelse (gnr/bnr 168/43) med avkjørsel fra 
Skullerudveien navnet……... 
 
 
 
Tove Stien/ s        Kari Bjørneboe/ s 
bydelsdirektør        bydeloverlege 
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Sak 142/04  Søknad om rammetillatelse for oppføring av 
lysmasteranlegg på  Haraløkka kunstgressbane  
 
Arkivsak: 200401379 
Arkivkode: 531 
Saksbehandler: Eigil Lunden 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Arbeidsutvalget 01.11.04 142/04  
Bydelsutvikling, Miljø- og Kulturkomite 08.11.04 57/04  
Bydelsutvalget 15.11.04 147/04  
 
SØKNAD OM RAMMETILLATELSE FOR OPPFØRING AV LYSMASTERANLEGG 
PÅ  HARALØKKA KUNSTGRESSBANE  
 
Bakgrunn: 
 
I brev fra Plan- og bygningsetaten, mottatt administrasjonen 4. oktober, bes bydelen om en 
tilbakemelding innen fire uker vedrørende søknad om rammetillatelse for oppføring av 
lysmasteranlegg på Haraløkka kunstgressbane.  
 
Saksframstilling: 
 
Administrasjonen har ingen spesielle kommentarer til søknaden om rammetillatelse. 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Søknad om rammetillatelse for oppføring av lysmasteranlegg på Haraløkka kunstgressbane 
tilsluttes. 
 
 
 
Tove Stien/ s         Kari Bjørneboe/ s 
bydelsdirektør         bydelsoverlege 
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Sak 143/04  Luftkvalitet i Oslo. 

Tiltaksutredning med forslag til handlingspakker  
 
Arkivsak: 200401446 
Arkivkode: 934 
Saksbehandler: Eigil Lunden 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Arbeidsutvalget 01.11.04 143/04  
Bydelsutvikling, Miljø- og Kulturkomite 08.11.04 61/04  
Bydelsutvalget 15.11.04 148/04  
 
LUFTKVALITET I OSLO. 
TILTAKSUTREDNING MED FORSLAG TIL HANDLINGSPAKKER  
 
Bakgrunn: 
 
Samferdselsetaten har oversendt ”Luftkvalitet i Oslo- Tiltaksutredning med forslag til 
handlingspakker”, og ber om eventuelle merknader innen 15. november.  
Rapporten er en fagrapport utarbeidet av konsulentfirmaet AS Civitas på oppdrag fra Oslo 
Kommune og Statens vegvesen Region Øst.  
Tiltaksutredningen med innkomne høringsuttalelser vil danne grunnlag for politisk behandling i 
Oslo kommune, samt videre arbeid i Statens vegvesen og øvrige tiltakshavere. 
 
Status: 
Utredningen er et svar på krav i forurensningsforskriftens bestemmelser om lokal luftkvalitet 
som ble vedtatt 04.10.2002. Forskriften stiller krav til luftkvaliteten for all utendørs luft, dvs. 
både ved boliger, næringslokaler og på offentlige oppholdsområder som gågater, fortau parker 
m.m. Forskriftens krav gjelder ikke inne i tunneler, industriområder eller innendørs. 
 
Hensikten med å forskriftsfeste grenseverdier for luftkvalitet er å redusere risikoen for 
helseskader i befolkningen og det er den totale belastningen av luftforurensning som har 
betydning. Det er viktig å redusere både korttidseksponering for høye verdier (timer til noen få 
døgn) og langtids eksponering (måneder og år). Forskriftens krav har derfor forskjellige 
midlingstider. 
Grenseverdiene for svevestøv (PM10), SO2 og CO skal overholdes innen 1. januar 2005 og 
grenseverdiene for nitrogenoksider (NO2/NOx) og benzen innen 1. januar 2010. 
 
Grenseverdien for Pb skal være overholdt fra 4. oktober 2002, og det er krav om å gjennomføre 
målinger av bakkenær ozon (O3) og informere befolkningen dersom konsentrasjonen er over 
angitte verdier. 
Utredningen omhandler først og fremst tiltak og forslag til handlingspakker for reduksjon av 
PM10 og NO2-forurensningen. 
 
Oslo kommune ved byråd for miljø- og samferdsel har ansvaret for oppfølging av 
bestemmelsene i forurensningsforskriften og Statens vegvesen, som eier store deler av 
hovedveinettet, har et selvstendig oppfølgingsansvar. 
 
Faktiske forhold: 
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Høye luftforurensningskonsentrasjoner i Oslo oppstår ved en kombinasjon av topografiske og 
meteorologiske forhold, trafikkbelastning og betydelig vedfyring. Forurensningsnivåene er 
spesielt høye på tørre vindstille dager fra november til april, men årsgjennomsnittet er høyere 
enn ønskelig. 
Måledata viser at overskridelse av grenseverdiene for PM10 og NO2 har skjedd ved flere 
målestasjoner de 3-4 siste årene, og spesielt målte overskrideleser ved stasjonene på Løren, Alna 
og Manglerud ligger til grunn for at det utredes og foreslås tiltak. 
 
Internasjonale studier viser at ved sammenhengen mellom luftforurensninger og helseskader har 
PM10 større betydning enn NO2 for de alvorligste skadene. Helseskadene kan være forverrede 
astmaplager, forkjølelse, hoste, kronisk bronkitt og belastning for hjerte/kar syke. 
I Oslo berøres mellom 90.000 og100 000 mennesker av overskridelser av NO2-årsmiddelverdien, 
ca 300 ift. NO2 timemiddelverdien og ca. 2000 ift PM10 døgnmiddelverdien. 
Befolkningseksponeringen er kun beregnet for bostedsadresser, mens antall personer som 
eksponeres på arbeidsplass, under transport og ved utendørs opphold ikke er beregnet. 
Befolkningseksponeringen er således betydelig underestimert. 
 
 
Administrasjonens vurderinger:  
 
Av handlingspakker foreslås handlingspakke 2005 PM10 – pakken og handlingspakke 2010 – 
NO2 – og - PM10 pakken. 
 
Førstnevnte har følgende punkter (nummereringen er ikke uttrykk for prioriteringen av tiltakene) 
: 
 
Veitrafikk: 
 
1. Oppnå 80% piggfriandel for å redusere dannelse av veistøv. 
Virkemiddel: Piggdekkavgift og kontroll. 
 
Administrasjonens vurdering: Et effektivt virkemiddel som raskt kan settes i gang. 
 
2. Rengjøre og fukte veibanen og veiskulder med MgCl (magnesiumklorid) for å redusere 
oppvirvling av veistøv, spesielt i tørre perioder og på deler av hovedveiene. 
Virkemiddel: Avsette driftsmidler (SVRø og SAM). 
 
Administrasjonens vurdering: Tiltaket har en usikkerhet ift. MgCl2 sin evne til å binde PM10 
konsentrasjonene, da ulike forsøk har gitt forskjellig resultat. Effekten her bør undersøkes 
nærmere. Tiltaket kan suppleres ved at en sugebil børster og suger opp de groveste partiklene og 
de gjenværende partiklene sprøytes med MgCl2. Effekten av tiltaket er best ved lav hastighet da 
veibanen tørker seinere enn ved høyere hastighet. Tiltaket bør derfor sees i sammenheng med 
tiltak 3. For bydelens vedkommende foreslås tiltaket iverksatt på Ring 3 fra Lysaker til 
Ryenkrysset. Trafikkerte veier utenom hovedveiene vil vurderes nærmere etter behov. 
Tiltaket anbefales i kombinasjon med tiltak 3. 
 
3. Redusere reelle hastigheter på deler av hovedveiene for å redusere oppvirvling av 
veistøv. 
Virkemiddel: Endre skiltet hastighet fra 90/80/70 og ned til 60 km/t, med oppfølging gjennom 
informasjon og kontroll. 
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Administrasjonens vurdering: Et noe kontroversielt forslag som krever en bred 
informasjonskampanje om hvorfor dette gjøres. Tiltaket vil ha liten effekt i rushtiden når 
trafikken ofte går saktere enn skiltet hastighet. Utenom rushtiden forventes en reell 
hastighetsreduksjon på 3-15 km/t. Tiltaket forventes å gi enn god effekt på døgnverdiene for 
PM10, men NO2 utslippet kan øke noe. Negativ effekten av økt NO2 synes å være liten ift. 
fordelene med redusert PM10 utslipp. Tiltaket vil også kunne gi en reduksjon i antall ulykker. 
For bydelens vedkommende foreslås tiltaket iverksatt på Ring 3 fra Lysaker til Ryenkrysset. 
Tiltaket anbefales i kombinasjon med tiltak 2 
 
4. Forsert innfasing av drivstoff med lavt svovelinnhold (<ppm) for å redusere 
avgassutslipp av PM10. 
Virkemiddel: Avgiftslette ift. ordinære kvaliteter. 
 
Svovel i bensinen svekker effektiviteten av katalysatoren og annen avgassrensing på 
kjøretøyene, for eksempel partikkelfilter. Tiltaket gir en forventet reduksjon av NOx utslippene 
på inntil 10% og på 4-5% for PM10 per kjøretøy. 
Tiltaket vil også en reduksjon av SO2  i avgassene på 60-90% per kjøretøy. 
For nyere biler er det dokumentert at CO2 utslippene reduseres med 1-3% og at drivstofforbruket 
reduseres. EU har vedtatt gradvis innførsel av lavsvoveldrivstoff i perioden 2005-2009 og et 
absolutt krav fra 2009 og oppfordrer til bruk av avgiftsincentiver for å sikre full overgang før 
2009.  
 
Administrasjonens vurdering: 
I Norge vurderes flere løsninger for innføring av svovelfrie drivstoff, herunder avgiftsincentiv. 
Alternativt vurderes innføring av krav om svovelfrie drivstoff bare i storbyene. 
Administrasjonen mener at krav om svovelfrie drivstoff bør innføres i storbyene uavhengig om  
dette, eller annet, gjøres i områder utenom storbyene. 
 
5. Bidra til å begrense trafikkveksten ved mobilitetsplanlegging i næringslivet og offentlig 
sektor. 
Virkemiddel: Avsette midler og utvide samarbeidsprosjekter (eks. SMART e.l) og utvide 
informasjonssamarbeidet. 
 
Administrasjonens vurdering: Tiltaket krever at de nødvendige midler avsettes. Endringer i 
skatter og avgifter for kollektivtrafikk og privatbilbruk vil være et effektivt virkemiddel for å 
lede privatbilbruken over mot kollektivtrafikkbruk  
 
6. Bidra til å bedre kjørevaner for å redusere utslipp fra det enkelte kjøretøy. 
Virkemiddel: Avsette midler til å organisere opplæring i øko-kjøring og informasjonskampanjer. 
 
Administrasjonens vurdering: Tiltaket krever at de nødvendige midler avsettes. En offentlig 
instans (Vegvesenet) må tillegges en pådriver-rolle for å ha realistisk mulighet for å 
gjennomføre tiltaket i et slik omfang at ønsket utslippsreduksjon kan oppnås (inntil 15% 
reduksjon). 
 
7. Sikre god driftsoppfølging av renseanlegg og luftesjakter, evt. etablere nye, for å 
redusere utslipp av PM10 og NO2 fra byens tunneler.  
Virkemiddel: Avsette driftsmidler.  
 
Administrasjonens vurdering: De nødvendige beslutninger for avsetting av driftsmidler bør 
gjøres snarest. 
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Vedfyring: 
 
8. Fremskynde overgang til rentbrennende vedovner, montering av pipehatter med rensing 
eller overgang til annet brensel for å redusere utslippet fra vedfyring. 
Virkemiddel: Videreføre og målrette tilskuddsordning og informasjonskampanje. 
 
Det foreslås en videreføring av tilskuddsordning for utskiftning av vedovner på kr. 3000,- til de 
som bor innefor ring2/problemområdene og kr. 1500,- i byen for øvrig for å målrette 
tilskuddsordningen mot problemområdene. I tillegg iverksettes en omfattende 
informasjonskampanje som støtter opp om tilskuddsordningen. Inntil 25% utslippsreduksjon i 
problemområdene bør kunne oppnås i løpet av få år. 
 
Administrasjonens vurdering: Tiltaket bør gjennomføres som foreslått. 
 
Handlingspakke 2010 – NO2 – og - PM10 pakken. 
 
Handlingspakken er videreføring av 2005- tiltakene, med unntak av tiltak 2, og har følgende 
punkter:  
 
1. Oppnå 90 prosent piggfriandel-piggdekkavgift. 
 
2. Redusere reelle hastigheter på deler av hovedveiene. 
 
3 Areal- og transportplanlegging (ATP) i Oslo- og Akershus. 
 
4. Redusere utslipp fra tyngre kjøretøy og busser(>3,5 tonn). 
 
5. Mobilitetsplanlegging i næringslivet og offentlig sektor. 
 
6. Informasjon og opplæring i øko-kjøring. 
 
7. Sikre god driftsoppfølging av renseanlegg og luftesjakter evt. etablere nye. 
 
8. Redusere antall problempunkter ved bygging av tunneler/kulvert med utlufting/rensing.  
 
9. Fremskynde overgang til rentbrennende vedovner m.m. 
 
10 Reduksjon av utslipp fra skip i havn ved Filipstad. 
 
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Bydel Østensjø har følgende bemerkninger til ”Luftkvalitet i Oslo - Tiltaksutredningen med 
forlag til handlingspakker. Bemerkningene gjelder handligspakke 2005, hvor tallet tilsvarer 
tiltaks- nummerne: 
 
1. Et effektivt virkemiddel som raskt kan settes i gang. 
 
2. Tiltaket har en usikkerhet ift. MgCl2 sin evne til å binde PM10 konsentrasjonene, da ulike 
forsøk har gitt forskjellig resultat. Effekten her bør undersøkes nærmere. Tiltaket bør suppleres 
ved at en sugebil børster og suger opp de groveste partiklene og det vil være gunstig å 
kombinere gjennomføringen med tiltak 3. 
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3. Et noe kontroversielt forslag som krever en bred informasjonskampanje om hvorfor dette 
gjøres. En positiv ”bieffekt” er sannsynlig reduksjon i antall ulykker og tiltaket anbefales utført i 
kombinasjon med tiltak 2. 
 
4. Krav om svovelfrie drivstoff bør innføres i storbyene uavhengig om dette, eller annet, gjøres i 
områder utenom storbyene. 
 
5. Det anbefales at nødvendige midler avsettes. Endringer i skatter og avgifter for 
kollektivtrafikk og privatbilbruk vil være et effektivt virkemiddel for å lede privatbilbruken over 
mot kollektivtrafikkbruk  
 
6. Det anbefales at de nødvendige midler avsettes. En offentlig instans (Vegvesenet) må 
tillegges en pådriver-rolle for å ha realistisk mulighet for å gjennomføre tiltaket i et slik omfang 
at ønsket utslippsreduksjon kan oppnås (inntil 15% reduksjon). 
 
7. De nødvendige beslutninger for avsetting av driftsmidler bør gjøres snarest. 
 
8. Tiltaket bør gjennomføres som foreslått. 
 
 
 
Tove Stien /s        Kari Bjørneboe /s 
bydelsdirektør        bydeloverlege 
 
 
Vedlegg: Utredningen kan lastes ned fra/leses på www.luftkvalitet.info. 
 


